

研究论文

富含纤维素类农作物秆与丙烯酸接枝共聚制备高倍率吸水树脂

王存国¹, 何丽霞¹, 董献国¹, 高晓平¹, 刘维¹, 董晓臣^{1,2}, 袁涛¹, 张军¹

1. 青岛科技大学高分子科学与工程学院, 橡塑材料与工程教育部重点实验室, 青岛 266042;
2. 浙江大学材料与化学工程学院, 杭州 310027

收稿日期 2007-4-2 修回日期 网络版发布日期 2007-10-24 接受日期

摘要 用棉花秆、麦秆和玉米秆等富含纤维素类农作物秆与丙烯酸接枝共聚制备了高倍率的吸水树脂. 研究了不同水质(去离子水、自来水及雨水)对接枝产物吸水性能的影响. 采用棉花秆、麦秆、玉米秆与丙烯酸的接枝产物对去离子水的吸水倍率分别为930, 790和630 g/g, 对自来水的吸水倍率分别为670, 350和250 g/g, 用玉米秆/地瓜淀粉混合物制备的接枝产物对雨水的吸水倍率为540 g/g. 为棉花秆、麦秆及玉米秆等富含纤维素的农作物秆的深加工与应用开辟了一条途径.

关键词 [吸水树脂](#) [纤维素](#) [丙烯酸](#) [接枝共聚](#) [农作物秆](#)

分类号 [0636](#)

Preparation and Properties of Superabsorbent by Graft C o-polymerization of Acrylic Acid onto Different Celluloses of Crops Stems

WANG Cun-Guo^{1*}, HE Li-Xia¹, DONG Xian-Guo¹, GAO Xiao-Ping¹, LIU Wei¹, DONG Xiao-Chen^{1,2}, YUAN Tao¹, ZHANG Jun¹

1. School of Polymer Science and Engineering, Key Laboratory of Rubber-plastics and Engineering of Ministry of Education, Qingdao University of Science and Technology, Qingdao 266042, China;
2. Faculty of Materials and Chemical Engineering, Zhejiang University, Hangzhou 310027, China

Abstract The different celluloses of crops stalks such as corn, cotton and wheat stem were studied by graft copolymerization with acrylic acid. Many factors, such as ratios of starch to cellulose, de-ionized water, running water and rain water, which affected the absorbency of copolymers, were researched. The copolymer prepared from cotton stem cellulose and acrylic acid can absorb de-ionized water 930 g/g, running water 670 g/g, and rain water 380 g/g. The copolymer of corn crop cellulose and sweet potato starch(3:2, mass ratio) with acrylic acid can absorb rain water 540 g/g.

Key words [Superabsorbent](#) [Cellulose](#) [Acrylic acid](#) [Graft copolymer](#) [Crop stem](#)

DOI:

扩展功能

本文信息

▶ [Supporting info](#)

▶ [PDF\(302KB\)](#)

▶ [\[HTML全文\]\(0KB\)](#)

▶ [参考文献](#)

服务与反馈

▶ [把本文推荐给朋友](#)

▶ [加入我的书架](#)

▶ [加入引用管理器](#)

▶ [复制索引](#)

▶ [Email Alert](#)

▶ [文章反馈](#)

▶ [浏览反馈信息](#)

相关信息

▶ [本刊中 包含“吸水树脂”的 相关文章](#)

▶ 本文作者相关文章

· [王存国](#)

· [何丽霞](#)

· [董献国](#)

· [高晓平](#)

· [刘维](#)

· [董晓臣](#)

· [袁涛](#)

· [张军](#)